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editorialsumari

Anar a més...
amb responsabilitat
Pareix que tot va tornant a la normalitat a les nostres vides, a les
nostres cases, als nostres negocis, als nostres llocs de feina... es
tracta realment d'una nova situació en la que la ciutadania ha
hagut d’aprendre a conviure sense tot allò que la pandèmia ens
ha llevat. Ha estat -i continua sent- una travessa en la que l’ésser
humà ha demostrat novament la seva capacitat d’adaptació al
medi, un medi hostil, amb un preu alt, això sí, però del que ha
sortit airós. en aquesta revista, per cert, es parla d’adaptació amb
un article signat pel company Pep Cerdà, a qui agraïm la seva
col•laboració i facilitats. tomeu anguera i les amigues i amics de
Justícia alimentària a les illes Balears també signen les seves pe-
riòdiques col•laboracions, i Jaume Roig reprèn la seva sempre
interessant secció ‘apunts de gestió empresarial’ després d’una
curta absència. Parlàvem al principi d'aquesta anhelada nova
normalitat des del punt de vista social, que hem experimentat
a la fi aquest mes d’octubre amb la celebració de sant francesc
a Mallorca, Menorca i eivissa. Han estat actes discrets i sobris,
amb poca gent, aforaments limitats, mascaretes i distància de
seguretat, però ja ens hem pogut reunir. esperam que la cosa
pugui a anar a més en els pròxims mesos. serà una bona notícia
en tots els sentits.  

a la seu del Col·legi, per cert, ja fa mesos que es treballa a
ritme habitual. fins i tot a un major ritme a causa de la sobre-
vinguda situació. no hem agraït suficientment la feina i dispo-
nibilitat del personal del CoviB en aquest darrer any i mig. 

Reunions, novetats legislatives, noves iniciatives... són molts
els fronts oberts i sempre amb la finalitat de defensar els inte-
ressos del col•lectiu. Un dels temes que més esforç ens està de-
mandant, per la seva importància i per l’impacte i preocupació
que ha generat, és la campanya de control dels medicaments
veterinaris als centres d’assistència clínica veterinària de les illes.
Com a resultat, el CoviB ha establert una via permanent de co-
municació amb la direcció general de Prestacions i farmàcia i
ha creat un grup de feina conjunt que afavorirà, per una banda,
una major comprensió i coneixement de l’activitat professional
veterinària per part de l’administració i, per l'altra, el compliment
normatiu als col•legiats i col•legiades. aquest és un tema capital
que, des del CoviB, sempre hem abordat amb responsabilitat,
objectivitat i posant en valor el paper de la veterinària com a
professió sanitària essencial, fugint del victimisme i promovent
l’assoliment d’acords amb les altres parts implicades per acon-
seguir el millor per als nostres col•legiats i els seus pacients.
aquests són els principis que ens han caracteritzat i que tenim
l’obligació de mantenir en tot moment per continuar sent un
referent seriós i creïble per a la societat de les illes Balears.
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avepa veterinària

El programa formativo de Avepa sigue
adelante en sus múltiples variantes

avepa continua dando servicio a sus socios con una oferta for-
mativa amplia y variada. así, el 14 de septiembre se celebró la
jornada de anestesia en cesáreas, jornada presentada por el
grupo de anestesia de avePa (gava) con la intención de ac-
tualizar y compartir las últimas novedades y las nociones más
importantes sobre anestesia en cesáreas y la reanimación/ma-
nejo del neonato. Para ello, se contó con ponentes de la es-
pecialidad, como gaspar soler aracil (acreditado del grupo
de anestesia y analgesia- gava), y Xiomara lucas arjona
(acreditada del grupo de Reproducción y Pediatría de anima-
les de Compañía-geRPaC).

los días 1 y 2 de octubre geda, el grupo de especialistas
en dermatología veterinaria de avePa presentaron las ‘Jor-
nadas de dermatología oncológicas online’. durante las con-
ferencias en directo los asistentes pudieron realizar preguntas
por escrito, las cuales fueron presentadas por el moderador
al conferenciante una vez terminada la charla. la grabación
de las conferencias quedó disponible para los inscritos hasta
el día 1 de noviembre. dividida en tres sesiones, contó con la
intervención de los doctores francesco albanese, laura or-
deix, toñi Reales, lluís vilaseca, sara Peña, lluís ferrer y María
Camps. se abordaron los avances en el diagnóstico y trata-
miento de las neoplasias linfohistiocíticas y mastocitomas cu-
táneos, los avances en el diagnóstico y tratamiento de las
neoplasias epiteliales y las nuevas terapias en oncodermato-
logía veterinaria: state of the art.

el próximo 27 de noviembre tendrá lugar la Jornada online
de medicina y cirugía en exóticos con un par de mesas redon-
das y comunicaciones libres. en la primera mesa redonda, sobre
vacunación en conejos, intervendrán los especialistas acredita-
dos Jacqueline Cuerel, Mireia Mainez y Roger domingo bajo la

moderación de María ardiaca. la segunda, moderada por al-
fonso Moya, abordará uno de los cuadros clínicos más temidos
en conejos, como es la aparición de estasis digestivo. los espe-
cialistas acreditados asier Basurco, Pilar gonzález-iglesias y
Ángel albert serán sus participantes.

CURSOS ‘ELEARNING’ DE AVEPA
al margen de la formación continua y de las jornadas formati-
vas, entre los días 15 de septiembre y 13 de octubre se celebró
el curso online de medicina felina ‘diagnóstico de enfermeda-
des infecciosas y su tratamiento en medicina felina’, en el cual
se trataron, entre otros aspectos de actualidad, los últimos tra-
tamientos de la Pif, que tienen tanto que ver con la Covid19,
que recientemente nos han mostrado una esperanza para
nuestros pacientes. se describió la Covid19 en gatos y los as-
pectos a tener en cuenta en particular al ser de las pocas es-
pecies domésticas que se infectan por el saRs-Cov2. se habló
también de las infecciones por felv y fiv, por separado, actua-
lizando el protocolo diagnóstico, así como algunas particulari-
dades de su tratamiento; el algoritmo diagnóstico de las
infecciones respiratorias de vías altas; los parásitos pulmonares
del gato, su diagnóstico y tratamiento; las infecciones gastroin-
testinales, su diagnóstico y tratamiento, principalmente las cau-
sadas por protozoos como giardia, tritrichomonas foetus y
Cryptosporidium feliz. finalmente, entre el 18 de noviembre al
16 de diciembre se celebrará el curso de anestesia y analgesia
‘Manejo del dolor en la clínica diaria del perro y gato’, un cursos
que pretende realizar una abordaje muy práctico, analizando
el tratamiento del dolor en diversas situaciones muy comunes
en nuestra clínica diaria. este curso también es válido para au-
xiliares veterinarios.
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Com puc gestionar el meu centre veterinari?
aquesta setmana vaig rebre una telefonada d’una companya
(que segur que molts coneixeu) simplement per demanar-me
consell. el seu dubte era si li podia ser útil inscriure’s al grup de
gestió d’avePa gga-agesvet. evidentment que la meva res-
posta va ser positiva. si t’interessa la gestió del teu centre, sem-
pre pots trobar recursos útils, xerrades, webinars i congressos
dins del grup.

ella me deia que durant la carrera no havia rebut mai for-
mació sobre gestió empresarial (com tots nosaltres) i que ara,
molts d’anys després, que el seu centre veterinari està creixent,
veu la necessitat de poder tenir un control millor de tot el que
està passant a la seva empresa. Que, evidentment, no pretenia
dur tota la comptabilitat i aprendre a fer nòmines i contractes,
que per això ja tenia la seva assessoria, però que havia estat mi-
rant cursos de gestió empresarial, fins i tot algun màster, i que
això la sobrepassava. Que ella volia tenir algunes nocions per a
controlar un poc millor.

i això és el que ens passa a tots. És molt semblant als nostres
coneixements en ecografia. tots tenim uns coneixements bàsics
i més o menys sabem fer una afast. fins i tot una tfast, però
la majoria no feim ecocardiografia i ens costa trobar les glàndu-
les adrenals.

Ja hem comentat moltes vegades el fet de la nul•la formació
empresarial que rebem els veterinaris. només a les promocions
més recents hi ha alguna assignatura en el pla d’estudis que té
certa relació amb aquest àmbit, però ben poca cosa. se diu que
som una carrera vocacional i que som com els metges, però
dels animals. i això és ben cert, però al mateix temps molts de
nosaltres som microempresaris, sense deixar de banda la me-
dicina. Hem de fer les dues coses. i com més creix el nostre cen-
tre, més necessitat tenim de fer gestió empresarial si volem
seguir endavant.

i tenim els dos extrems: des d’autònoms que treballen tot
sols i que no necessiten ni tan sols una assessoria fiscal-laboral,
que s’ho fan tot ells i que els va bé, fins a grans hospitals que
poden tenir en nòmina un gerent o un gestor que només es
dedica a gestionar l’empresa (moltes vegades ni tan sols no és

veterinari, perquè ja hem dit que els veterinaris no tenim for-
mació sobre això).

Però fora dels extrems ens trobam la gran majoria: empreses
amb un parell de veterinaris contractats, amb auxiliars, societats
de 2-3 veterinaris amb altres col•laboradors contractats, que
tenen prou feina per tenir la necessitat d’un gestor, però que no
tenen prou volum de negoci per a poder posar-lo en nòmina.

la solució? Cada cas és particular i és un món, però com par-
lava amb la nostra coneguda, una opció possible és agafar al-
gunes hores de la jornada laboral per a dedicar-les a formar-se
en gestió i a gestionar l’empresa. Com sempre, això requereix
temps i formació i no dóna uns resultats immediats, igual que
qualsevol altra especialitat de la medicina.

Una altra opció és cercar un gestor extern (igual que feim
molts quan necessitam una ecocardiografia per a un pacient).
externalitzar la gestió, o demanar consell per a problemes pun-
tuals o projectes concrets, no requereix tenir més personal con-
tractat i sí que pot oferir resultats immediats o a curt termini,
perquè ens estalviam tota la corba d’aprenentatge, i al mateix
temps estam aprenent. Hi ha veterinaris que es dediquen pro-
fessionalment a això (alguns exclusivament a això) i, malgrat no
siguin molts, sempre vos podran ajudar perquè coneixen les pe-
culiaritats de la clínica veterinària i també la gestió de l’empresa.

salutacions, Marga.
JAUME ROIG SASTRE

Clínica veterinària Zooclínic

>>> Se diu que som una carrera vocacional
i que som com els metges, però dels
animals. I això és ben cert, però al mateix
temps molts de nosaltres som
microempresaris, sense deixar de banda
la medicina. Hem de fer les dues coses.
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Problemática del envasado de
kombucha en recipientes cerámicos

la seguridad alimentaria comprende el control de muchos riesgos
que pueden hacer que un alimento no sea seguro. Una parte cru-
cial de ese control es la de asegurar la idoneidad de los materiales
que, a lo largo de las etapas de producción, transformación, alma-
cenamiento y distribución entran en contacto con los alimentos.

la red de alertas alimentarias sCiRi registró 17 alertas en 2020
referentes a la detección de migración de sustancias a partir de
materiales en contacto con los alimentos.

en el caso de la cerámica son varios los artículos científicos que
relacionan a este material con intoxicaciones por plomo y/o cadmio.
si bien estos casos eran más comunes hace algunas décadas, las
enormes mejoras en el control de la cadena alimentaria, la aparición
de nuevos esmaltes libres de plomo y cadmio y las regulaciones
normativas al respecto los han reducido en gran medida. en es-
paña, el Real decreto 891/2006 aprobó las normas técnico sanitarias
aplicables a los objetos de cerámica para uso alimentario y, entre
otras medidas, estableció las cesiones máximas admisibles de
plomo y cadmio desde la superficie de estos utensilios o envases.

aunque se haya reducido la incidencia de estas intoxicaciones,
no se han eliminado completamente y recientemente se produjo
en nuestra Comunidad un brote de saturnismo que afectó a 4
miembros de una familia. todos eran consumidores habituales
de kombucha y además eran titulares de una industria donde
elaboraban esta bebida que después distribuían a establecimien-
tos de restauración.

Para la elaboración de la kombucha, en esta industria realiza-
ban una infusión de té con azúcar a la que, tras filtrarla y enfriarla,

se le adicionaba el sCoBY (“symbiotic Culture of Bacteria and
Yeast” o cultivo simbiótico de bacterias y levaduras). así la dejaban
fermentando en un recipiente cerámico tapado con un trapo a
temperatura ambiente durante un tiempo variable (normal-
mente de 2 a 4 semanas). tras este período, durante el cual la be-
bida se iba acidificando hasta alcanzar un pH menor a 3, se
retiraba el sCoBY y se envasaba en botellas, también de cerámica
esmaltada, manteniéndola posteriormente en refrigeración.

tras realizar las investigaciones y análisis de laboratorio perti-
nentes, estando en colaboración el Hospital que recibió a los pa-
cientes, el servicio de epidemiología, el laboratorio de salud
Pública y el servicio de seguridad alimentaria, se confirmó la mi-
gración de plomo desde los envases empleados en la industria y
se llegó a la conclusión de que habían sido fabricados por error
con un esmalte con plomo, lo que provocó que al entrar en con-
tacto con la kombucha, de pH ácido, se produjera la migración
de este metal pesado al producto ocasionando la intoxicación de
todos los miembros de la familia. desde el servicio de seguridad
alimentaria se emitió la alerta correspondiente en la red sCiRi en
relación a los envases cerámicos.

no se detectaron más afectados ya que, afortunadamente, la
industria apenas acababa de iniciar la actividad y se procedió por
parte del servicio de seguridad alimentaria a la inmovilización,
suspensión de la actividad de la industria y a la posterior destruc-
ción de toda la kombucha y los envases implicados.

Zaida Munilla García
veterinaria

La importancia de los materiales en contacto con los alimentos



sigo creyendo, y así lo comento con fre-
cuencia, que la aparición y persistencia del
Coronavirus en Baleares me ha conducido
de nuevo a la lectura, actividad que tenía
estos últimos años un poco olvidada, y que
me ha recordado con frecuencia antiguos
hechos profesionales, vinculados con acti-
vidades desarrolladas en nuestras islas.

la suerte esta vez me correspondió con
una  carpeta de documentos y material
vario, entre las que destacaba una página
del diario de Mallorca, de fecha 30 de oc-
tubre de 1966, en la que se encontraba una
reseña importante con motivo de cele-
brarse en Palma el vi simposio nacional
de avicultura Científica, entre los días 28 y
29 de octubre  de 1966. 

dicha actividad, organizada por la sec-
ción española de la “World Poultry associa-
tion (WPsa)”, fue la sexta que se celebraba

en españa, concretamente en Baleares
dado el creciente interés y desarrollo de la
avicultura en nuestras islas, y que tuvo ade-
más la participación de un centenar largo
de asistentes, todos ellos profesionales con
un destacado nivel técnico en el campo de
la avicultura, procedentes en su  gran ma-
yoría  de la Península,  y el resto, de Baleares,
mayormente de Mallorca, entre los cuales
nos encontrábamos como invitados el, por
entonces muy escaso grupo de veterina-
rios, que trabajábamos en este sector. 

Presidió y controló la presentación de
las materias expuestas, el presidente de la
sección española, don francisco Polo Jover,
que había sido hasta hacía poco director
general de ganadería en el Ministerio de
agricultura español, y que estaba perfecta-
mente integrado en esta materia.

en la primera sesión, celebrada du-
rante la mañana del día 28, se estudió
como primer tema la labor realizada por
la Rama española  de la asociación Mun-
dial de avicultura Científica durante el
curso anterior, destacando como tema
positivo la marcada asistencia y participa-
ción de los miembros españoles en el Xiii
Congreso Mundial de avicultura, cele-
brado en Kiev (Rusia). Por la tarde se pasó
ya a la presentación y discusión de las co-
municaciones y estudios elaborados por
distintos miembros sobre patología, ali-
mentación y manejo de las aves, actividad
esta que continuó al día siguiente, toda la
mañana, siempre seguida con un alto in-
terés y atención de los asistentes.

Por lo que a mí respecta profesional-
mente, el simposio fue muy interesante

por la calidad de los temas expuestos y la
ventaja siempre positiva de aumentar co-
nocimientos y amistades profesionales con
algunos de ellos, ya que tuve, además, la
oportunidad de colaborar en su organiza-
ción a nivel local. 

Como acto de reconocimiento de la
importancia e interés que el simposio su-
ponía sobre el creciente nivel y desarrollo
de la avicultura en Baleares, a mediodía del
día 29, el ayuntamiento de Palma ofreció
a los congresistas una visita al Castillo de
Bellver, donde fueron recibidos por el en-
tonces alcalde de Palma, don Máximo alo-
mar, y por el presidente de la diputación
de Baleares, don Rafael villalonga, a los
que acompañaban en representación del
colectivo veterinario balear, el jefe provincial
de ganadería, don Juan Jaume, el presi-
dente del Colegio de veterinarios, don an-
drés torrens, y un servidor, en atención a la
destacada colaboración prestada en la or-
ganización del simposio.

Por la tarde continuaron las sesiones de
trabajo y, al finalizar, el sr. Polo Jover agra-
deció a todos los asistentes el alto nivel
científico expuesto en las comunicaciones
y felicitando al Colegio oficial de veterina-
rios y delegados en Palma del simposio,
por la organización y atenciones recibidas
en todo momento.

Como final, cerró el acto el Presidente
de la diputación, que asistía a la sesión, de-
clarando clausurado el vi simposio de avi-
cultura Científica.

¡Quién pillara de nuevo aquellos tiem-
pos! solo han pasado 55 años…

TOMEU ANGUERA

Octubre de 1966.
Se celebra en Palma
el VI Simposio
de Avicultura
Científica

història
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>>>Organizado por la
Sección Española de
la “World Poultry
Association (WPSA)”, el
Simposio se celebró 
en Baleares dado el
creciente interés y
desarrollo de la avicultura
en nuestras Islas, y contó
con la participación
de un centenar largo
de asistentes.
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>>> La búsqueda y selección de especies vegetales
más productivas, los métodos de riego, de conservación
de semillas y productos, etc. van a generar una
tecnología que permitirá un próspero comercio
y una expansión, por tanto, de gentes y materiales
biológicos a lejanos confines.

Una de las principales misiones de los seres
vivos es obviamente, mantenerse vivos y
luego progresar, perpetuarse, extenderse...
para lo cual, los condicionantes inherentes
a esos cometidos pasan irremediable-
mente por sus capacidades ante nuevos
retos ambientales, alimentarios, sociales, sa-
nitarios. las condiciones cambiantes o varia-
bles del entorno van conformando esas

capacidades y seleccionando así a los indi-
viduos que superan las dificultades a las que
se exponen las especies. de esta manera se
llega a cubrir un territorio, un espacio donde
vivir, armónico con su propia idiosincrasia.

ese hábitat natural de enraizamiento
donde han sido capaces pues de sobre-
vivir y perpetuarse les confiere una espe-
cie de carta de identidad que los

acredita a estar “empadronados” con
todos sus derechos.

existen, no obstante, otras áreas ge-
ográficas -a veces muy distantes- donde
las condiciones ambientales y sus deri-
vadas, sean similares o que además las
especiales características de los indivi-
duos, permitan modificar hábitos ali-
mentarios, superar nichos ecológicos,
resistir enfermedades, sortear depreda-
dores, en definitiva…. adaptarse y sobre-
vivir. esas nuevas áreas de expansión son
nuevas opciones vitales. este reto que
permanentemente afronta todo ser vivo
durante su existencia, puede verse in-
crementado por un nuevo condicio-
nante: la celeridad a su exposición.

el devenir natural para “desubicar” una
especie de su entorno original, lo que al-

Especies exóticas e invasoras
(EEI): La progresión inexorable
de los seres vivos
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gunos califican como “accidental” o tam-
bién “natural”, puede ser, por ejemplo, una
tormenta que desenraice plantas, que
arrastre troncos donde algunos seres pe-
queños puedan “navegar” a otros confines;
vientos huracanados que transporten se-
millas, plantones, insectos, huevos u otros
propágulos; pero también se han de con-
siderar otros medios de transporte, ergo:
difusión o distribución, como el que mu-
chos seres vivos proporcionan. así pues, las
aves -excelentes aviones de bajo coste-, por
ejemplo, se llevan en sus patas microorga-
nismos de una laguna a otra, huevos de
peces incluso en sus sistemas digestivos,
pequeños brotes de algas, etc. si además
sabemos que sus itinerarios son muy lar-
gos y sus destinos muy amplios, nos dare-
mos cuenta del enorme potencial de
expansión que tienen, por no hablar de
sus cronológicas frecuencias migratorias
que suelen repetir dos veces al año.

todo esto que comento, a manera de
breve ejemplo de lo “accidental”, requiere
de tiempo, frecuencia y un mucho de ale-
atoriedad. o sea que no resulta, a pesar de
todo, fructuoso al cien por cien. no olvide-
mos que, aunque el transporte sea gratis,
la estancia en un nuevo destino cobra un
precio muy caro. no todos los seres vivos
son capaces de afrontar la exigencia o el
rigor en el nuevo emplazamiento. el deve-
nir de estas traslocaciones  accidentales
opera con un tempo lento.

si introducimos a esta Ópera de la vita
al hombre…. ¡todo se disloca! Para empe-
zar… su propio ejemplo de trayectoria evo-
lutiva, su imparable dispersión por todo el
globo. su excelente capacidad adaptativa
lo promociona a ser, sin ningún género de
dudas, la especie de mayor éxito. el ser hu-
mano, como ser vivo, forma parte de las
complejas ecuaciones de relación no sólo
ya con todos los otros seres vivos, sino que
también para con la materia física del pla-
neta: tierra, agua y aire.

la   despreciable   huella   como   pre-
dador   neto,   como   mero recolector… de-
viene en un surco profundo en cuanto
incorpora a la agricultura y a la ganadería
a su curriculum. la búsqueda y selección
de especies vegetales más productivas, los
métodos de riego, de conservación de se-
millas y productos, etc. van a generar una
tecnología que permitirá un próspero co-
mercio y una expansión, por tanto, de gen-
tes y materiales biológicos a lejanos
confines. Con la ganadería, ocurre la
misma aventura paralela. la domestica-
ción de aquellas especies que lo permitan
derivará en un selecto número del que ob-
tener beneficios alimentarios y al que ali-

mentar (volvemos al desarrollo de una
agricultura para -esta vez- nutrir a especies
animales domesticadas). incluyo aquí
también a las plantas y animales de com-
pañía, las mascotas, las especies de orna-
mento; tan importantes culturalmente
como ecológicamente. el tiempo seguía
siendo lento, ma non troppo.

llega el año del señor de 1492 ¡! las pe-
sadas y torponas carabelas de Cristòfol
Colom, arriban a nuevas latitudes y…. vuel-
ven. Cada vez resulta más fácil navegar y lle-
var y traer cosas: tecnologías, culturas,
comidas, animales, plantas…. de todo. en
estos 500 años, el mundo se ha hecho es-
férico, accesible, conocido… el tempo es
ahora ya, irremediablemente allegro agitato.

ese trasiego, ese tráfico acelerado y
universal, las ansias derivadas del cono-
cimiento permiten una aplicación de

patrones productivos agrícolas y ganade-
ros generalistas: se eliminan bosques, se
forman praderas inmensas cerealistas,
emerge la zootecnia intensiva.

la globalización facilita la homogenei-
zación de todo lo que hasta el presente
nos diferenciaba, singularizaba, distinguía.
la globalización económica es un páramo
restrictivo para las “malas hierbas” en los
cultivos intensivos y exclusivos, así como
para el mundo animal diverso. Por su-
puesto que también para las lenguas, las
formas de pensar.

toda esta introducción o presentación
pretende poner sobre el tapete una visión
sencilla del statu quo, antes del 1492 (por
poner una fecha fácil de referencia).

si obviásemos la selección que hemos
realizado los humanos para con el mundo
vegetal y animal, centrada en un número
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reducido de especies productivas, y que
hemos difundido ya por todo el orbe -es-
pecialmente a partir del siglo XX-; nos que-
damos con que la mayoría de las eei son
aquellas que constituyen lo que compone
el ocio: mascotas, jardinería, deportes, gas-
tronomía… Por lo que la predominancia de
nuestros variados intereses, la facilidad de
los transportes y la factibilidad de colonizar
nuevos territorios antropizados, ¡no lo olvi-
demos!; la denominación de especies
“exóticas e invasoras”, se me antoja como
trasnochada -a sabiendas de lo polémica
de esta aseveración-.

Pensemos solo que para el mundo
acuático la construcción de presas, embal-
ses, azudes, transvases, canales de riego, de-
puradoras y demás obras hidráulicas, son los
verdaderos responsables de la alteración de
caudales y su calidad, modificando los regí-
menes pluviales mediterráneos que per se,
ya son más que suficientes como para dis-
torsionar las biologías de los seres del agua.
las eei de peces solo son aquellas que han
podido medrar en esas nuevas condiciones;
y no las culpables directas de extinciones o
mermas de las autóctonas. las masas fores-
tales de las montañas también han sido
modificadas por nosotros y, por ende, sus
huéspedes de toda la vida han tenido que
adaptarse, morir o huir. inferirles que son “la
mayor causa de pérdida de biodiversidad”,
es no ser ecuánimes con la realidad, tener
un criterio parcial y arbitrario que ha con-
cluido con una cada vez más larga lista de
especies demonizadas de las que se exclu-
yen otras por ser de las simpatías de sus in-
quisidores o formar parte del elenco de las
intocables.

Por poner sólo dos ejemplos. Que la
caña común (arundo donax), originaria de
la india (más o menos), desde hace unos
tres mil años esté presente en toda la
cuenca mediterránea, aportando materia
prima para multitud de utilidades a los hu-
manos…, sea ahora “exótica” e “invasora”. o
que la carpa común (Cyprinus carpio), origi-
naria -al parecer- de las cuencas deltaicas

de los grandes ríos europeos que desem-
bocan en el Mar negro, y que los romanos
con su pragmático proceder la extendieran
por su imperio como alimento proteico fácil
de producir dada su rusticidad y rápido cre-
cimiento…, hace unos ¡dos mil años! Pues lo
mismo. Baste decir que para el caso de la
carpa (de la que soy criador desde 1981), en
toda la Ue se considera -con toda lógica- es-
pecie “naturalizada”, es decir imbricada en
toda actividad económica humana, al igual
que cualquier otro animal doméstico. ni
qué decir tiene que los restos fosilizados de
molares de carpa, hallados en dos yaci-
mientos en granada, correspondientes al
Mioceno -nada menos-, al parecer no cuen-
tan para quienes hacen esas cuentas.

Podríamos extendernos a otros ejem-
plos llamativos como los higos chumbos,
los erizos, la gineta, las serpientes, la tortuga
mora, etc. en el caso de Mallorca, simplifi-
cando un poco, el único ser vivo que puede
reclamar su autoctonía al 100% es el “ferre-
ret” (alytes muletensis), ya que sigue vivo y
también cuenta con registro fósil… pero a
saber antes de ese fosilizado vestigio de
dónde vino. Bueno tal vez le acompañaran
en aquellos remotos devenires la musa-
raña balear (nesiotites hidalgo) y la rata ce-
llarda (eliomys quercinus). Conviene no
olvidar que, así como la vida es dinámica,
la geología también, aunque vaya muchí-
simo más lenta y por ello sea obviada por
esos criterios inquisitoriales. es conocida la
presencia hasta hace poco del célebre
Myotragus balearicus. Pues bien, no deja
de ser uno de los ejemplos de traslocación

natural: cuando en una de las dos ocasio-
nes en que la cubeta mediterránea se des-
ecó, esta apacible criatura que pasturaba
por el norte de África, se vino a vivir por
aquí. al regresar las aguas quedó aislada
desarrollando la debida presión ambiental
correspondiente hasta que llegó otra espe-
cie a las islas: nosotros  mismos.

insisto sobremanera en el concepto de
“dinamismo”, es decir de cambio, de activi-
dad, de perecedero, en definitiva, de estar
vivo. la foto fija que pretenden algunos -la
mayoría bienintencionados- es un concepto
justamente antinatural y además arbitrario,
parcial pues solo responde a un intervalo de
tiempo muy limitado que ignora además
muchas otras situaciones que determina-
ron el éxito y fracaso de los seres vivos en un
entorno determinado del espacio/tiempo.
todo el mundo sabe que la “película” de la
vida en el planeta es una sucesión de foto-
gramas, no solo una foto idílica del calenda-
rio de algunos. lo que hoy se considera
“autóctono” tal vez fuese “alóctono” en tiem-
pos remotos. ¿Quién es la auctoritas que da
el carnet, los papeles para esos calificativos?

Claro que es mejor que un hábitat no se
altere con nuevos seres vivos que, si prospe-
ran, van a distorsionar su actual equilibrio ar-
tificial, puesto que queda ya poco territorio
auténticamente salvaje o, como mucho, sil-
vestre. Por supuesto, no propugno un totum
revolutum, sin ton ni son. Pero hay que asu-
mir que desde 1492 vamos a una velocidad
nunca vista (allegro vivace).

JOSEP CERDÀ I MULET

portada
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«Alimentacció» aterrant la sobirania
alimentària en la Formació Professional

Justícia alimentària durant aquests anys ha
donat una passa més per introduir la sobi-
rania alimentària dins els centes educatius
de les illes Balears. en la seva tasca per fer
una educació crítica i transformadora, l’ex-
periència «alimentacció» segueix molt ac-
tiva i present a tot l’estat.  

aquí, a les illes Balears, durant aquests
dos darrers anys tot i les dificultats derivades
de la pandèmia, s’ha aconseguit desenvo-
lupar una línia d’acció als Centres de forma-
ció Professional, amb especial incidència en
aquelles famílies professionals relacionades
amb l’alimentació, com ara agràries, Hosta-
leria i Restauració, indústries alimentàries,
serveis socioculturals i a la Comunitat i així
fins a 6 famílies professionals.

en aquesta nova intervenció, Justícia ali-
mentària, juntament amb el suport de l’en-
titat Hegoa (entitat vinculada a la Universitat
del País Basc), està desenvolupant la seva
línia de treball d’acompanyament i forma-
ció al professorat de formació Professional.
s’estan creant materials pedagògics i eines
didàctiques, així com facilitant l’accés a re-
cursos materials i serveis professionals per
donar suport als centres educatius per a la
introducció de l’agricultura ecològica, la pro-
ducció de proximitat, l’alimentació saluda-
ble, els drets de les productores d’aliments,
i tot això amb una mirada des de la pers-
pectiva eco feminista. a més, com aspecte
més innovador d’aquest projecte l’equip

tècnic de Justícia alimentària, fomenta el
contacte amb empreses amb bones pràc-
tiques en aquests camps, tant per acollir
alumnat en pràctiques, com per facilitar
contactes als docents, ja sigui com a proveï-
dors de productes i serveis.

«alimentacció a fP» ha aconseguit en
aquests 2 anys arribar a desenvolupar dife-
rent projectes educatius a centres de for-
mació professional com  l’ies sureda i
Blanes (indústries alimentàries) ies fela-
nitx, ies Porreres, s’estel de llevant i ies
Pasqual Calbó (agràries), toth educatiu i
ies antoni Maura, (serveis socioculturals i a
la Comunitat) si bé ha treballat i facilitat re-
cursos a molts altres centres educatius  i la
previsió de sumar més centres a la iniciativa
és molt positiva.

gràcies al projecte que es desenvolupa
s’ha pogut comptar amb la participació de
professionals, com forners ecològics i artesa-
nals, nutricionistes o pagesos ecològics, als
tallers i activitats proposades als centres. a
més, s’han pogut facilitar als centres produc-
tes, com farines antigues, per poder experi-
mentar i provar de treballar amb elles, cosa
que en moltes ocasions no és possible, ja
sigui per desconeixement o manca de fi-
nançament. en tot cas, un bon exemple ha
estat el cas del grau Mitjà de forneria, que
en aquests anys ha pogut provar i conèixer
farines de fins a 3 productors ecològics dife-
rents (Molí de sant antoni, Rafal genàs i Bell-

ver Rich). a més, es va poder comptar amb
una master class amb el forner ecològic de
Panenostro, Peio Zalba. Per part de Justícia
alimentària també s’han realitzat algunes
activitats vinculades  a la producció d’ali-
ments a través de les campanyes de la prò-
pia entitat, com «25 grams» o «enverina’m».

Una de les grans passes que s’ha pogut
fer en aquest projecte es poder contactar
amb les futures treballadores clau en el pro-
cés d’alimentació, i no només del món de la
pagesia, forneria o cuina, sinó també amb
professionals provinents dels sectors de les
«cures». aquest, ha estat un dels sectors que
la «Covid-19» ha posat clarament damunt la
taula com un sector clau i de futur, tot i la
seva continua invisibilització davant d’una sis-
tema econòmic on el menyspreu a les cures
(de la família, d’infants i de persones majors,
de persones dependents...) és una constant.
així doncs poder treballar amb els graus d’e-
ducació infantil (superior) i d’auxiliar d’aten-
ció a persones amb dependència (mitjà),
suposa una gran oportunitat, per poder tre-
ballar la sobirania alimentària i enfortir una
nova visió de «l’economia de les cures».

durant el projecte, encara vigent, s’han
editat diferents unitats didàctiques especí-
fiques per a cada família, concretament la
d’agràries, hostaleria i restauració i serveis
socioculturals i a la comunitat. a més, en
l’àmbit estatal s’ha desenvolupat un mag-
nífic banc de recursos i de propostes edu-
catives anomenat «equip d’eines per a la
formació Professional», disponible a la se-
güent direcció:

https://recursosfp.redalimentaccion.org/

en aquests dos cursos que Justícia ali-
mentària està treballant en la formació
Professional, l’entitat compta amb el suport
de la direcció general de Cooperació del
govern de les illes Balears, el qual ha per-
mès que l’alumnat de la formació Profes-
sional tingui una nova perspectiva de veure
i interpretar el món i conèixer els impactes
que genera el sistema alimentari industrial.
a més, aquesta tasca obre la porta a una
nova visió per una transició alimentària, per
afavorir la salut i l’equitat de les persones ja
sigui al nord o al sud global, així com afa-
vorir un sistema alimentari més integrat i
respectuós amb el planeta, per fer front a
impactes com el canvi climàtic, la desertit-
zació, o la contaminació de l’aigua i el sòl,
entre molts altres.
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de vegades, la vida condueix a les perso-
nes a enfrontar-se a determinades situa-
cions que les duen a introduir canvis i
replantejar-se la direcció que havien aga-
fat. alguns pics són lleus modificacions
en el camí; en altres ocasions, emperò,
són cops de volant que un considera ne-
cessaris per continuar endavant. 

així li va passar a Batiste alemany fe-
menia (Pego, alacant, 1967) en els mesos
que van des de la mort de son pare fins
al naixement del seu primer fill, entre
nadal de 1995 i novembre de 1996, quan
decidí pitjar el botó de pausa i alentir el
ritme laboral que havia agafat. duia estu-
diant i fent feina aquí i allà d’ençà que es
llicencià, l’any 1991, en companyia de la
seva parella, Maria José suasi, també ve-
terinària, i en aquells mesos compagi-
nava la clínica de petits que havia obert
dos anys abans a un petit local de pinsos
de Calvià (poble on havia fixat també la
seva residència), amb les tasques de ve-

terinari titular de l’ads ‘es Camp Mallor-
quí’ i les feines que desenvolupava fent
substitucions per a la Conselleria d’agri-
cultura a inca, Manacor o felanitx. “Una
nit de 1995, poc abans de nadal, vaig xe-
rrar amb mon pare per telèfon i ens aco-
miadàrem fins a uns dies després, quan
havíem d’anar al poble a visitar la família.
al dia següent em comunicaren que
havia mort”, detalla avui Batiste per con-
textualitzar aquella decisió. el temps que
transcorregué entre aquest sobtat succeït
i el naixement del seu fill ferran, onze
mesos més tard, li serví per reflexionar
molt i arribar a la conclusió de que havia
d’aturar. “em vaig replantejar la vida labo-
ral, massa intensa i dispersa, i vaig decidir
dedicar més temps a la família”, diu. 

el veterinari va ser una ‘rara avis’ en la
seva família, una família humil d’un
poble agrícola del nord de la província
d’alacant. “Pego és un municipi agrícola
i viu pràcticament del monocultiu de la

taronja, sobretot quan de l’agricultura s’hi
podia viure”, explica. “nosaltres també te-
níem tarongers, però no era el nostre
medi de vida. nosaltres vivíem de la feina
que feia mon pare amb les seves mans.
era marger. Ma mare, mestressa de casa.
som quatre germans i jo vaig ser l’únic
que va poder estudiar. Ho vaig fer gràcies
a les beques i per això som un gran de-
fensor d’aquest sistema d’ajudes per a la
formació. sinó, probablement hauria
quedat al poble i la meva vida hauria
estat completament diferent”, manifesta.
Com que els estudis no se li donaven
malament, es dirigí cap a les ciències i,
concretament, cap a l’àmbit agrònom i
forestal fins que entrà en contacte amb
la veterinària a través d’una branca no
massa comú. “tot apuntava a que estu-
diaria una enginyeria, però m’acabà se-
duint la tecnologia dels aliments”,
desvetlla. es matriculà a la facultat de
veterinària de saragossa, on romangué

Batiste Alemany, un veterinari molt familiar
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>>> “Nosaltres vivíem de
la feina que feia mon
pare amb les seves
mans. Era marger. Ma
mare, mestressa de casa.
Som quatre germans
i jo vaig ser l’únic que va
poder estudiar.
Ho vaig fer gràcies a les
beques i per això som un
gran defensor d’aquest
sistema d’ajudes per
a la formació”.

cinc anys, entre 1986 i 1991, quan es llicen-
cià. en el transcurs d’aquells anys univer-
sitaris anà canviant de pis cada curs i
acumulà experiències vitals inoblidables,
però els estius i durant les vacances de
setmana santa i nadal, quan tornava a
casa, sabia què li tocava: fer de marger. 

en llicenciar-se, Batiste decidí allargar
la seva etapa acadèmica i se n’anà a Cas-
telló, a l’institut d’aqüicultura de torre de
la sal del Consejo superior de investiga-
ciones Científicas (iats-CsiC), a fer la tesi
doctoral. en aquella època, el veterinari
sentia un gran interès per aquesta disci-
plina i decidí ampliar els seus coneixe-
ments i especialitzar els seus estudis cap
a la criança d’espècies aquàtiques. l’em-
penta li durà un any i mig, que és el que
es torbà en deixar-ho per marxar a les Pi-
tiüses amb la seva al•lota, Maria José
suasi, a qui havia conegut en el seu da-
rrer any universitari. transcorria l’any 1993.
tal volta es podria dir que la trajectòria
professional d’un no s’entén sense l’altra
i viceversa. al marge de la veterinària,
suasi ha desenvolupat una trajectòria
política que l’ha duita en diferents etapes
de la seva vida a ocupar càrrecs de res-
ponsabilitat importants a nivell autonò-
mic, com la gerència de l’antic ibabsa, la
direcció general d’agricultura o la secre-
taria general tècnica de salut del govern
de les illes Balears. aquest fet, reconeix
Batiste, requereix de molta compenetra-
ció i compromís per ambdues parts. 

després de dos anys “fantàstics” a ei-
vissa i formentera, els veterinaris pegaren
el bot a Mallorca no sense pensar-s’ho
molt. “els pagesos ens arribaren a oferir
una casa per quedar-hi”, relata. s’acaba-
ren instal•lant a Calvià, un poble molt
tranquil i pròxim a Palma. Batiste es plu-
riocupà fins que acabà prenent la decisió
d’aturar. i quan parla d’aturar, no és real-
ment una aturada, perquè d’una o altra
manera seguí vinculat amb la professió
desenvolupant diferents col•laboracions
professionals i continuant formant-se i
preparant-se, però una major dedicació
domèstica (l’any 2000 nasqué el seu
segon fill, Pere). així, va ser el veterinari ti-
tular de l’associació de defensa sanitària
«Ponent» durant una dècada, formador
de manipuladors d’aliments o membre
fundador de la Cooperativa agrícola-ra-
madera de Calvià, entre d’altres. durant
2005 es preparà per a les proves de vete-
rinari municipal a Calvià, aprovant les
oposicions i obtenint la plaça. el 2 de
gener de 2006 va ser nomenat tècnic de
medi ambient, càrrec que ha anat can-
viant amb els diferents governs munici-
pals (cap de secció de Mon Rural i Canera
i cap de secció de Mon Rural i salut Pú-
blica), però conservant l’essència de la
seva feina. entre d’altres, s’ha encarregat
de la vigilància del compliment a l’àmbit
de la sanitat animal i pública del disposat
a les ordenances municipals de policia i

bon govern, la prevenció i lluita contra les
malalties dels animals, la gestió de la ca-
nera municipal, la instrucció d’expedients
per a l’obtenció de la llicència municipal
per la tinença d’animals potencialment
perillosos, l’organització de les campan-
yes de matances dels porcs, l’organització
de les fires ramaderes (fira d’oví i caprí de
Calvià i la fira de feines de tardor d’es
Capdellà), la gestió dels horts urbans de
l’ajuntament, la gestió de les convocatò-
ries d’ajudes als pagesos del terme, el
control sanitari de l’aigua de consum
humà, el seguiment del servei de control
de legionel•la, el control de zoonosis, el
control oficial i la seguretat alimentària
de mercats municipals i venda ambulant
o l’elaboració del projecte agropecuari de
la finca pública galatzó.

gran enamorat de la ruralia, Batiste
no concep Mallorca sense ovelles ni la
vida sense un model de consum proce-
dent del sector primari i que se sustenti
en les persones i no en les grans corpo-
racions. “em costa creure que la gent no
tengui temps d’anar a la botiga a com-
prar fruita, peix o carn”, assegura. gran
amant també de conèixer món, ha fet
viatges amb la seva dona a conèixer
llocs com Perú, argentina, nova iork o
Cuba, on es fermen les sabates, es pen-
gen la motxilla i es perden pels seus ca-
rrerons i camins. i ho continuaran fent
fins que puguin. 
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>>> “Ningú s’ha recordat de nosaltres en el
moment d’analitzar, avaluar i planificar
accions en front d’una malaltia que és
una zoonosis. No trobau que és un absurd
i que és una infrautilització dels recursos i
el coneixement?”, es demanà Garcia en la
seva al•locució

Torna Sant Francesc... torna la normalitat

sant francesc ha tornat… i esperam que per quedar-se. des-
prés d’un any i mig marcat per la pandèmia i els seus efectes
col•laterals, el CoviB va poder celebrar el seu primer esdeve-
niment social, un acte de referència simbòlica per al col•lectiu:
la celebració del patró de la veterinària, sant francesc d’assís.
Molt condicionat per les limitacions d’aforament, però real. va
ser el passat 7 d’octubre a Can Campaner, a Palma, amb una
senzilla cerimònia de lliurament d’insígnies a veterinaris col•le-
giats els dos darrers anys i als qui han complit 25 i 50 anys de
col•legiació. al marge dels col•legiats homenatjats, que no
varen ser molts, hi assistiren la directora general de salut Pú-
blica i Participació, Maria antònia font, i el director general

d’agricultura, Ramaderia i desenvolupament Rural, fernando
fernàndez, en representació de la Conselleria de salut i d’a-
gricultura, respectivament. tampoc es varen voler perdre
l’acte el president del Col•legi d’apotecaris, antoni Real, el pre-
sident del Col•legi de fisioterapeutes, tomàs alías, i el vicepre-
sident del Col•legi de Metges, Carles Recasens. la junta de
govern, el president d’honor, tomeu anguera, representants
d’entitats col•laboradores i part de l’equip d’administració del
CoviB també hi foren presents. 

l’acte començà amb una projecció d’imatges relacionades
amb aquest darrer any i mig realitzades pel fotògraf Jaime Reina.
després del lliurament de les insígnies -de plata per a Maria del
Mar gelabert i Maria de los Ángeles gonzález de Chaves; d’or i
de plata per a Pilar garcia i Catalina Bauzà; i la col·legiació ho-
norífica per a francesc Mir- el president del CoviB es dirigí als
assistents per fer balanç del darrer any i mig, amb tots els as-
sumptes de la pandèmia que de forma col•lateral han afectat
l’activitat ordinària del CoviB, a més de les qüestions pròpies de
l’entitat. Ramon garcia agraí els veterinaris i veterinàries de Ba-
lears la seva feina ‘essencial’ durant la pandèmia, agraí a la direc-
tora de salut Pública la bona comunicació amb el Col•legi per a
qualsevol qüestió relacionada amb la crisi sanitària i, especial-
ment, reivindicà la figura del professional veterinari durant els
mesos crítics de la pandèmia, a més de lamentar que el col•lec-

El Col·legi obre la porta als actes de caire més social amb la celebració
del seu patró en format íntim a Mallorca, Menorca i les Pitiüses
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tiu, avesat com està a la gestió de diferents crisis sanitàries i de
zoonosis, no hagi pogut aconseguir un major pes en aquelles
taules de decisió i comitès tècnics sobre la Covid-19. “Hem pogut
veure aquests darrers mesos una explosió d’actes de reconeixe-
ment a múltiples col•lectius, sanitaris fonamentalment… però
ningú s’ha recordat de nosaltres en el moment d’analitzar, ava-
luar i planificar accions en front d’una malaltia que és una zoo-
nosis. no trobau que és un absurd i que és una infrautilització
dels recursos i el coneixement?”, es demanà garcia en la seva
al•locució.  “els veterinaris som els professionals de la sanitat ani-
mal i fa molts d’anys que feim feina amb malalties d’aquestes
característiques. n’hi haurà més en el futur i per això serà impres-
cindible comptar amb tots els professionals que fan feina al res-
pecte i els veterinaris, agradi més o manco, serem fonamentals”,
ressenyà. Parlà també el president del CoviB, entre d’altres, de
l’avantprojecte de Centre estatal de salut Pública, on no hi ha

cap esment al concepte ‘one Health’ que esperem trobar en el
projecte de nova agència de salut Pública a Balears, fruit de l'òp-
tima coordinació entre les unitats administratives competents;
de la futura regulació de la figura del veterinari d’explotació; del
medicament veterinari i el nou Reglament europeu que ha
d’entrar en vigor; o de l’esborrany de la nova llei estatal de ben-
estar animal que es presentà aquest mes d’octubre. tancà l’acte
la directora general de salut Pública, Maria antònia font, que
agraí la convidada i felicità i parlà de la missió crucial del col•lec-
tiu veterinari com a garant de la salut pública.   

A MENORCA I EIVISSA
el Col•legi també celebrà durant el mes d’octubre les cerimò-
nies de sant francesc amb els col•legiats i col•legiades de Me-
norca i eivissa amb sengles reunions amb sopars en què es
lliuraren les insígnies col•legials.



>>> La prescripció de
Fórmules Magistrals es
correspon amb una
prescripció excepcional
dirigida al propietari,
no per utilitzar en el centre
i una vegada esgotada la
“cascada de prescripció”,
tal com estableix la
normativa.

El veterinari pot disposar de tots els medicaments que
hagi de menester per a la seva pràctica clínica, complint
els requisits normatius

Primer contacte personal amb Fernando Fernández
Such, director general d’Agricultura, Ramaderia
i Desenvolupament Rural

el passat mes d’agost, la junta de govern es reuní amb fernando fernàndez
such, director general d’agricultura, Ramaderia i desenvolupament Rural, en el
que va ser la primera presa de contacte personal des de que el responsable de
la direcció general assumís el seu càrrec, per febrer. la trobada va ser cordial i
profitosa, ja que s’obriren vàries línies de col•laboració entre ambdues entitats.
es parlà de gestió del RiaCiB, de la identificació equina i del sector èquid, així
com també dels registres de centres veterinaris i de les passes a seguir per mi-
llorar les relacions entre l’administració, els veterinaris de camp i els ramaders. 
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Primeres conclusions del grup de
treball del COVIB i la Direcció
General de Prestacions i Farmàcia
sobre medicaments veterinaris

el Col•legi i la direcció general de Presta-
cions i farmàcia crearen aquest estiu a pe-
tició del CoviB un grup de treball tècnic
amb l’objectiu d’extreure uns criteris co-
muns sobre els medicaments que s’han de
tenir a les farmacioles veterinàries en cen-
tres veterinaris arran de l’inici, enguany, de
les inspeccions realitzades pel govern a
centres de les illes. 

Una de les primeres conclusions extre-
tes en aquestes setmanes inicials de feina
del grup, creat també per resoldre dubtes
sobre el protocol de les inspeccions que
s'estan realitzant per part dels inspectors, és
que l’ús i la quantitat de medicaments ve-
terinaris que es disposa en les farmacioles
no es poden limitar. el veterinari, per tant,
pot disposar de tots els medicaments que
hagi de menester per a la seva pràctica clí-
nica complint els requisits normatius.

en referència a la tinença i maneig de
medicaments d'ús humà en clínica, s’ha
conclòs que aquest fet estarà justificat per
l’absència de medicaments veterinaris en
la cascada de prescripció, a més de justificat
pel veterinari.

FÓRMULES MAGISTRALS
així mateix, s'ha tractat en profunditat la

qüestió de les fórmules magistrals. el servei
de Control de Medicaments i Productes sa-
nitaris (sCMiPs) i el departament de Medi-
caments veterinaris de l’aeMPs (competent
en medicaments veterinaris), conclouen que
“el recurs a la fórmula Magistral (fM) en la le-
gislació actual i futura és clarament excep-
cional i ha d’estar molt justificat. les fM es
fabriquen només davant la presentació de
la corresponent recepta, on han de figurar
les dades de l’animal. no és acceptada la jus-
tificació sobre les concentracions dels medi-
caments d’ús humà per utilitzar les fórmules
magistrals”. d’aquesta manera, ambdues

entitats conclouen que no és acceptable la
tinença de fM en els centres veterinaris. la
prescripció de fM es correspon amb una
prescripció excepcional dirigida al propietari,
no per utilitzar en el centre i una vegada es-
gotada la “cascada de prescripció”, tal com
estableix la normativa. aquestes fórmules
magistrals podran sol•licitar-se en qualsevol
oficina de farmàcia d’espanya, però hauran
de ser els propietaris dels animals els que la
recullin, en funció del lloc que fem constar
en la recepta veterinària.

ALTRES ASPECTES
els inspectors podran sol•licitar als centres
aquella informació que considerin opor-
tuna sobre justificació, traçabilitat o altres
qüestions relacionades amb els medica-
ments. l’adquisició de medicaments hos-
pitalaris es realitza a través de les oficines de
farmàcia. la resta de comandes de medi-
caments veterinaris es realitzarà a través dels
comercials detallistes o oficines de farmàcia
mitjançant fulla de comanda.

així mateix, els veterinaris han de dur un
registre de cada entrada i cada ús o cessió
de medicaments subjectes a prescripció
veterinària. 

Per a medicaments utilitzats o cedits, s’a-
notarà la identificació de l’animal o animals,
individual o per lots, i, si es tracta d’animals
de producció, s’ha d’anotar el Codi Rega.
aquest registre es mantindrà disponible du-
rant 5 anys. en el cas de medicaments per
a animals d’espècies no productores d’ali-
ments, els seus registres podran substituir-
se per les corresponents fitxes clíniques,
sempre que en elles constin els tractaments
administrats.

des del CoviB es continuarà fent feina,
tant a nivell intern com amb l’administració
competent, sobre tots els aspectes que per-
metin facilitar i millorar la tasca veterinària
en aquest tema.
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Joan y Maria Torres

Joan torres (ibiza, 1952), el niño que devoraba revistas de avia-
ción y soñaba con explorar el mundo desde el cielo, fue el
primero en volar en autogiro la distancia que separa Baleares

de la Península. fue a principios de los 90, cuando se podían con-
tar con los dedos de una mano los pilotos que surcaban los cielos
de españa a bordo del aparato inventado por Juan de la Cierva
hace algo más de un siglo. torres, que hizo todo lo que estuvo en
su mano para cumplir los sueños de infancia, fue también el pa-
radigma del veterinario multidisciplinar en su tierra. Y eso que eli-
gió la carrera de veterinaria por pragmatismo (admite que sólo
conocía a una persona de ibiza que la estudiara, y que su idea era
regresar). tras licenciarse en la facultad de león, ya como veteri-
nario, conoció la ibiza ganadera y rural que una vez existió antes
de su progresiva evaporación hasta casi desaparecer; abrió una
clínica veterinaria en un ‘cuartucho’ que también era la comisaría
de la Policía local de san antonio, y que ha ido mutando hasta
convertirse en la actual Clínica veterinaria san antonio; y ha sido
el coordinador de seguridad alimentaria del govern Balear en las
Pitiusas durante más de 25 años, entre otras ocupaciones. “no éra-
mos nada del otro mundo en nada, pero éramos algo en todo”,
dice hoy, tirando de humor, desde el otro lado del teléfono, al ser
preguntado por sus primeros años de trabajo y el tipo de veteri-
naria que se ejercía entonces. 
en algunas de esas rutas por la ruralidad pitiusa, precisamente,

tomó parte María (ibiza, 1982), la segunda de sus cuatro hijos,
cuando era una niña, y la única que mostró cierto interés en
seguir sus pasos. nos lo cuenta por teléfono. “guardo un muy
buen recuerdo de infancia acompañándole en su trabajo para
visitar casas payesas y ver cerdos, vacas, ovejas. estoy segura de
que esas experiencias influyeron en lo que después quise ser”,
explica hoy, más de 30 años después. “a la clínica no íbamos
tanto. era otro concepto y allí quizá molestábamos un poco”,
añade. la clínica fue el germen de lo que actualmente es su
sustento, lo que la ha hecho veterinaria y lo que le da de comer:
un centro moderno, equipado, propiedad de cinco socios y re-
ferente en la zona. “Él ya está jubilado desde hace cuatro o
cinco años y no parece que le cueste mucho esta nueva vida
porque no viene mucho, aunque sí hablamos a menudo de
algunos casos, del sentimiento de la profesión, de las comple-
jidades que tenemos hoy…”, cuenta la veterinaria. “Me gusta
mucho mi trabajo, la especialización técnica que ha sufrido,
todo lo que se puede hacer… aunque me cuesta un poco la
vertiente empresarial de la profesión”, admite. “ella, por cómo
es, encaja perfectamente en la imagen de la veterinaria de an-
taño, más idealista, algo bucólica. lo que ocurre es que la pro-
fesión ha cambiado muchísimo y, claro, no es la misma de la
que ella se enamoró de niña. esa es la paradoja”, coincide Joan.
ni que se conocieran de algo.

Padre e hija. Clínica Veterinaria San Antonio (Ibiza)
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Voleu que els vostres col·legues coneguin com i on
feis feina? Si estau interessats en que la vostra clínica
surti a la revista veterinària, no heu de fer res més
que posar-vos en contacte amb el Col·legi mitjançant
la pàgina web www.covib.org 

Nom: exòtics i + llucmajor.

Titulars: antoni duran Munar.

Adreça: avda. de Carles v, 6. llucmajor.

Web: www.exoticsimes.com

E-Mail: exoticsimes@hotmail.com

Obert des de: octubre de 2020.

Equip humà que conforma la
clínica: 1 veterinari i cinc auxiliars.

Especialitats: assessorament en
maneig i cura d’exòtics, cirurgia
traumatològica i de teixits blans,
medicina interna i preventiva,
sexatge d’aus, endoscòpia, rajos,
dermatologia i oftalmologia,
hospitalització...

FITXA

Exòtics i +

És innegable que antoni duran Munar
(llucmajor, 1987) és un emprenedor. i tots
els emprenedors tenen en comú que co-
habiten d’una manera o l’altra amb el risc.
no els fa por. Ho va fer fa 10 anys quan, un
any després de llicenciar-se a valència,
se’n adonà que a l’illa no existia un centre
especialitzat en medicina d’exòtics que
oferís un servei integral pels nous animals
de companyia i decidí moure els papers
i cercar el finançament per obrir la seva
pròpia clínica sobre un antic garatge pro-
pietat de la seva família, al centre de lluc-
major, on arrencà el seu projecte exòtics i
+. i ho va fer per octubre de 2020, després
de la pandèmia de la Covid-19, a un local
situat a l’avinguda de Carles v, amb una
ubicació molt més còmoda i accessible
per a la clientela, però a una desena de
metres d’un altre centre veterinari. devora
la competència (en el municipi hi ha nou
centres veterinaris). i ell no ho veu negatiu.
Més bé al contrari. així ho manifestava als
inicis i així ho manté ara: “Jo sempre he

tengut molt clara una premissa: havia de
competir mitjançant servei, no per preu.
intento ser molt servicial i col•laborador,
tant amb els meus pacients com amb els
meus col•legues. la competències és
bona per al creixement del negoci i be-
neficia els que competeixen”. 

el nou exòtics i + (manté un consultori
a Palma al que va dos pics per setmana)
s’ha muntat en una planta baixa d’un es-
paiós local, un antic negoci de càrniques,
que toni adquirí fa dos anys, i té la possi-
bilitat de créixer ja que compta amb un
soterrani de les mateixes dimensions. els
permisos i llicències municipals per iniciar
l’obra i la pròpia pandèmia li retardaren
el projecte un temps, però per octubre
de l’any passat va poder obrir les portes
després d’una obra integral. la clínica, a la
que s’accedeix des del carrer després de
pujar sis esglaons, compta amb una
ampla recepció, que també és sala d’es-
pera, botiga i zona de cafè, amb sostres
alts i mobiliari nou. té quatre consultes i

un passadís exterior que dóna la volta a
tota la planta fins a la part posterior, on
s’hi troba la zona d’hospitalització amb
accés a un pati amb una zona amb jardí
i un espai per a la cria d’aus. de fet, la seva
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passió pels exòtics ve derivada de la seva
gran afició per la cria d’aus, un ‘hobbie’
que té des de ben jovenet i que l’ha dut
a conèixer un gran nombre de criadors
(ara clients) i a aprofundir en aquest
camp. la clínica també compta amb la-
boratori, sala de rajos i revelatge i quiròfan.

Cul inquiet, ment inconformista, toni
ha ampliat el seu concepte de negoci
creant dos serveis més vinculats a la seva
activitat professional: la residència canina
exòtics i + i la funerària es Pas. la primera,
de recent obertura, és un centre per a la
tinença temporal d’animals en les més
òptimes condicions sanitàries, regida per
veterinaris col•legiats. les instal•lacions
són a llucmajor. la segona neix amb la
intenció de donar sentit a la seva concep-
ció de donar un servei integral a les mas-
cotes, atenent les necessitats des del dia
de la seva concepció fins el final dels seus
dies. es Pas ofereix serveis funeraris –tana-
toris, vetlles-... i d’incineració, tant indivi-
dual com col•lectiva, un servei, aquest
darrer, que també arriba a eivissa i for-

mentera. “la recuperació de les cendres
és una acció respectuosa i molt personal
que moltes famílies desitgen per a la seva
mascota. així mateix, oferim incinera-
cions col•lectives per garantir que les res-
tes d’una mascota no acaben juntament
amb altres rebutjos humans”, justifica.

sobre la feina a la clínica, el veterinari
es mostra agraït de poder fer allò que
més li agrada. “tenc la immensa sort de
poder fer aquelles tres coses que més
m’agraden: traumatologia, exòtics i cria
d’ocells. la d’exòtics és una especialitat
minoritària i la que m’ha diferenciat d’al-
tres centres. Molts de veterinaris tenen
coneixement d’exòtics perquè la nostra
feina ha estat fins ara multidisciplinar. i
encara ho és. Però de cada cop és més
important l’especialització, i aquí és on

tenim un valor afegit. la d’exòtics és una
medicina molt distinta perquè el 90% de
les patologies se deriven d’un mal ma-
neig de l’animal. Per això és tan impor-
tant l’assessorament. tenim clients de
diferents punts de l’illa, col•laboram amb
tendes d’animals i també ens coneixen
els criadors. així mateix, tenim col•labora-

cions amb clíniques veterinàries com a
clínica de referència en exòtics i actual-
ment ens estan arribant molts de casos
de trauma derivats d’altres centres”.

exòtics i + llucmajor funciona especial-
ment amb cita prèvia i obri de dilluns a di-
vendres entre les 10 h i les 13 h i les 17 h i les
21 h, i els dissabtes dematí, de 10 h a 13 h. 
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Anteproyecto de la Ley
de Protección y Derechos
de los Animales
el pasado 6 de octubre fue abierto a exposición pública el an-
teproyecto de ley de Protección y derechos de los animales
para la preceptiva recogida de propuestas y alegaciones. esta
norma, presentada por el ministerio de derechos sociales y
agenda 2030, supone una importante renovación de la norma-
tiva vigente en españa sobre la tenencia y atención de anima-
les, con especial atención a los animales domésticos. 

el Colegio de veterinarios de las islas Baleares analizará con
detenimiento el anteproyecto y en un plazo próximo presen-
tará sus comentarios y conclusiones a la organización Colegial
veterinaria para su remisión al Ministerio. las primeras alusiones
al borrador han venido del presidente del CoviB, Ramón gar-
cía, quien ha dado la bienvenida a la norma por la esencia de
sus objetivos, a la vez que ha considerado “incongruente” que
un tema tan sensible socialmente como el bienestar animal no
haya sido abordado hasta este momento a nivel estatal.

el listado de puntos discordantes encontrados por el presi-

dente del CoviB tras una primera lectura es variado y así lo ha
expresado, tanto a la opinión pública como en el acto de cele-
bración de sant francesc. “nos tocará trabajar como colectivo
para poder aclarar determinadas cuestiones y mejorar el con-
tenido de la norma”, ha señalado. 

la poca participación o nivel de implicación de los profesionales
veterinarios en la configuración de la ley; el papel de las organiza-
ciones animalistas como interlocutoras principales; una excesiva
burocratización y estructura, con consejos comités, etcétera, que
dificulten los objetivos fundamentales; o la creación de categorías
profesionales que puedan dar pie al intrusismo profesional son al-
gunos de los interrogantes que, por el momento, arroja.   

EL PARLAMENTO EUROPEO VOTA EN CONTRA
DE ENDURECER LA RESTRICCIÓN DEL USO
DE ANTIBIÓTICOS EN VETERINARIA
el Parlamento europeo ha votado mayoritariamente (450 votos
frente a 205) en contra de la moción sobre el acto delegado de
la Comisión europea 2021/2718 que versaba en criterios de de-
signación de antibióticos exclusivos para tratamiento de deter-
minadas infecciones humanas. los parlamentarios han querido
garantizar que los profesionales veterinarios sigan conservando el
acceso de antibióticos para tratamientos específicos.

PRESUPUESTOS 2022: OTRO AÑO MÁS
SIN REBAJA DEL IVA VETERINARIO
el gobierno ha aprobado el Proyecto de ley de Presupuestos
generales del estado para 2022, en los que finalmente no se
hace referencia a la rebaja del iva de los servicios veterinarios.
esta noticia supone otro golpe más para el sector veterinario,
que comienza a estar acostumbrado a que la rebaja de este
impuesto siempre sobrevuele las negociaciones, pero termine
sin tenerse en cuenta o no salga adelante en el Congreso.

LA VACUNA CONTRA LA PPA QUE LIDERA ESPAÑA
SE ESPERA PARA 2024
europa prevé tener lista para 2024 una vacuna eficaz contra la
peste porcina africana (PPa), el principal riesgo sanitario para la
cabaña porcina a nivel mundial. así lo confirmó el catedrático de

la facultad de veterinaria de la Universidad Complutense de Ma-
drid (UCM) José Manuel sánchez-vizcaíno, durante la presenta-
ción oficial de los resultados en el Primer taller internacional para
el sector porcino celebrado en octubre en lleida.

CONFIRMADO UN CASO DE RABIA EN UN PERRO DE CEUTA
la Consejería de sanidad, Consumo y gobernación de Ceuta
informó a mediados de octubre, al cierre de esta edición, de
un caso sospechoso de rabia en una perra de raza pastor belga
que fue capturada el pasado día 9 de octubre y que carecía de
chip de identificación. el instituto de salud Carlos iii (isCiii) ha
confirmado por inmunofluorescencia indirecta que el can era
positivo por rabia. varias personas han declarado que fueron
mordidas por este animal enfermo. Con este, son dos los ocur-
ridos en territorio español en lo que va de 2021.

BREUS
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conciliador. esta acción está dirigida principalmente a castigar al de-
nunciado mediante la imposición de una pena y a indemnizar al
perjudicado por el daño que se le pueda haber causado. 

La acción civil. esta acción se encuentra regulada en la ley or-
gánica 1/1982, de 5 de mayo, sobre protección civil del derecho al
honor, a la intimidad personal y familiar y a la propia imagen. esta
norma trata de establecer el marco de los actos que se podrán con-
siderar intromisiones ilegítimas en el derecho al honor y dice que
serán “la divulgación de expresiones o hechos concernientes a una
persona cuando la difame o la haga desmerecer en la consideración
ajena”. el plazo de caducidad para el ejercicio de estas acciones, me-
diante la interposición de la correspondiente demanda ante los tri-
bunales civiles,  es de 4 años. 

la acción civil no persigue el castigo del demandado, sino más
bien el cese de la intromisión, el restablecimiento del perjudicado
en todos sus derechos y su indemnización por los perjuicios sufridos. 

la dificultad estriba en la elección de la acción a ejercitar. debe-
mos tener en cuenta que el tribunal supremo ha establecido que
se trata de un derecho de opción y en consecuencia, se puede optar
indistintamente por una u otra vía, pero el ejercicio de una acción,
supone la extinción de la otra. 

en la jurisdicción penal rige el principio de intervención mínima
(según el cual, se restringe la aplicación de los tipos penales a aque-
llas acciones que merecen o comportan un juicio de desvalor de
notoria gravedad), por lo que parece recomendable reservar esta vía
a supuestos claros y que tengan mayor entidad. 

Los medios de difusión. Las redes sociales. en cuanto a los ata-
ques contra el honor vertidos en medios digitales o redes sociales,
resulta de aplicación la ley 34/2002 de servicios de la sociedad de
la información y de Comercio electrónico, que regula el régimen de
responsabilidad de los prestadores de los servicios de la sociedad de
la información estableciendo que “están sujetos a la responsabilidad
civil, penal y administrativa establecida con carácter general en el or-
denamiento jurídico, sin perjuicio de lo dispuesto en esta ley”. 

el art. 17 de la norma establece que las redes sociales “no serán
responsables por la información almacenada” o “por la información
que dirijan a los destinatarios de sus servicios”, respectivamente,
siempre que:

1.) no tengan conocimiento efectivo de que la actividad o la
información almacenada o la información a la que remiten
o recomiendan “es ilícita o de que lesiona bienes o derechos
de un tercero susceptibles de indemnización”.
2.) si lo tienen, actúen con diligencia para retirar los datos o
hacer imposible el acceso a ellos o para suprimir o inutilizar
el enlace correspondiente.

Por lo tanto, nuestra recomendación es que siempre que se pro-
duzca uno de estos hechos, se denuncie con la máxima celeridad
ante la plataforma digital o red social -utilizando el conducto ade-
cuado para ello- en que se han producido. 

estos son, a grandes rasgos, los mecanismos para luchar contra
las lesiones al derecho al honor de las personas físicas y jurídicas.
lamentablemente, somos conscientes de que no son lo contun-
dentes que deberían y distan mucho de ser una solución rápida y
eficaz contra estos ataques, que en muchos supuestos apenas
duran unos días o semanas y para cuando llega la sentencia, son
cosa del pasado.

se trata de una cuestión de casuística creciente en los últimos tiem-
pos y que genera no pocas preocupaciones a los profesionales vete-
rinarios. las redes sociales presentan una serie de particularidades
que, sin duda, van a influir en los hechos y en su valoración. esas par-
ticularidades son, entre otras, el efecto llamada que se produce a todo
tipo de espontáneos que, sin conocer el asunto de primera mano,
terminan uniéndose al linchamiento digital; el relativo anonimato de
quien profiere los ataques e insultos; la distancia respecto de la víc-
tima; y la constancia escrita que puede quedar de todo ello. antes
de nada, para situarnos adecuadamente, estamos obligados a ana-
lizar -muy brevemente- los dos derechos que pueden chocar entre
sí en estos casos, puesto que es precisamente la ponderación que
entre esos derechos van a realizar los tribunales, lo que va a determi-
nar el éxito o el fracaso de las acciones que se ejerciten. estamos ha-
blando del derecho al Honor y el derecho a la libertad de expresión. 

1. EL DERECHO AL HONOR. Podemos definirlo como “el dere-
cho de toda persona a la propia estimación, al buen nombre y a
una digna reputación” (así lo define el tribunal Constitucional, por
ejemplo, en su auto (tC) 106/1980, de 26 de noviembre). el derecho
al honor se predica tanto de las personas físicas como de las perso-
nas jurídicas, aunque obviamente se aplican parámetros de pon-
deración diferenciados en un caso y en el otro, que en definitiva
conducen a una menor intensidad en la protección del derecho al
honor en las personas jurídicas.

2. EL DERECHO A LA LIBERTAD DE EXPRESIÓN. viene defi-
nido en nuestra Constitución como el derecho a expresar y difundir
libremente los pensamientos, ideas y opiniones mediante la palabra,
el escrito o cualquier otro medio de reproducción. a continuación,
nuestro texto constitucional establece como límite a este derecho
en el respeto al resto de derechos reconocidos en ese título, espe-
cialmente, en el derecho al honor, a la intimidad, a la propia imagen
y a la protección de la juventud y de la infancia. en los supuestos de
intromisiones en el derecho al honor de una persona física o jurídica,
los órganos jurisdiccionales están obligados a realizar una labor de
ponderación para valorar, en cada caso concreto, si la supuesta in-
tromisión está o no justificada por el ejercicio legítimo del derecho
a la información o a la libertad de expresión, los cuales, en abstracto,
tienen a priori un papel preponderante –aunque no superior- sobre
aquel, por constituir pilares básicos para el buen funcionamiento de
una sociedad democrática y responder a un fin superior como es el
derecho de la ciudadanía a recibir informaciones veraces y ejercer
la libertad de expresión. esto no debemos olvidarlo.

¿Qué mecanismos existen para hacer frente a un ataque contra
el derecho al honor? 
La acción penal.el Código Penal (artículos 205 a 216), regula los de-
litos de calumnia (“la imputación de un delito hecha con conoci-
miento de su falsedad o temerario desprecio hacia la verdad”) y de
injuria (“es injuria la acción o expresión que lesionan la dignidad de
otra persona, menoscabando su fama o atentando contra su propia
estimación”). 
los delitos de calumnia e injuria son perseguibles sólo si el afectado
interpone una querella contra el presunto responsable antes de que
transcurra un año desde los hechos. Para poder interponer esa que-
rella, previamente debe haber intentado -en la jurisdicción civil- un
acto de conciliación con el querellado, sin resultado de acuerdo

Ante un insulto o un ataque contra el honor que pueda sufrir a través de las redes sociales
un veterinario o una clínica por su trabajo, ¿qué mecanismos existen para hacerle frente?
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PRESENTAT PER HOSPITAL VETERINARI CANIS
Luis Riera (Acred. AVEPA cardiología), Marc Forteza (CertAVP),
Alicia Fernández  (Internship Cardiología ECVIM-CA)
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en base a la radiografía (imagen 1, vista
lateral de tórax), una cardiomegalia ge-
neralizada podría ser compatible con
una efusión pericárdica, patologías cardí-
acas adquiridas avanzadas, como una
degeneración valvular crónica o una car-
diomiopatía dilatada, o patologías cardí-
acas congénitas como una displasia de

la válvula mitral o tricuspidal, un defecto
del septo interventricular, una hernia pe-
ritoneo pericárdica o un conducto arte-
rioso persistente.

Por tanto, se decide ampliar con otras
pruebas diagnósticas para llegar a un diag-
nóstico definitivo.

PRUEBAS DIAGNÓSTICAS
se realiza una ecocardiografía, en la que no
se observan alteraciones a nivel cardíaco (di-
mensiones de las cámaras cardíacas nor-
males, cinética cardíaca mantenida, flujos
normales, no se aprecian insuficiencias val-
vulares, ni defectos congénitos), pero a nivel
del saco pericárdico se evidencia una masa
ecogénica que ocupa gran parte de este.

se amplía con pruebas de imagen
avanzadas, por lo que se realiza un taC
(imagen 2 y 3), en el cual se observa una
acumulación de tejido homogéneo en el
saco pericaŕdico, rodeando el corazoń, par-

ticularmente a lo largo de su aspecto de-
recho (craneal, lateral, caudal, ventral). estos
cambios provocan un efecto de masa con
compresión ventral de los bronquios prin-
cipales y de la carina traqueal.

además, se observa una flacidez leve
de la membrana traqueal dorsal. todo
ello compatible con una acumulación de
tejido en el saco pericárdico, y un colapso
traqueo-bronquial distal, secundario al
efecto de la propia masa pericárdica o
degenerativo.

se procede a la toma de muestra me-

diante aspiración con ajuga fina. el estudio
citológico confirma un lipoma pericárdico.

TRATAMIENTO
se recomendó la resección quirúrgica de
la masa, para evitar el efecto masa y los
efectos secundarios que conllevaba, pero
los propietarios declinaron.

imagen 2. acumulacioń de tejido adiposo
(flecha azul) en el saco pericaŕdico
(cabezas de flechas).

imagen 1. vista lateral de tórax.

imagen 3. Reconstruccioń dorsal:
acumulacioń de tejido adiposo homogeńeo
en el saco pericaŕdico (cabezas de flechas).

se refiere al hospital un perro macho de raza schnauzer y 7 años con tos de dos meses de evolución. en su veterinario realizan
tratamiento sintomático de la tos sin respuesta. se realiza analítica completa, que no presenta alteraciones, y un estudio radiológico
de tórax, en el cual se observa cardiomegalia con desplazamiento dorsal de la tráquea y los campos pulmonares sin alteraciones
evidentes. tampoco hay signos de congestión.

1. ¿Cuál sería el diagnóstico diferencial más probable en base al estudio radiográfico?

2. ¿Qué otras pruebas diagnósticas sería recomendable realizar?

Bibliografía

en una búsqueda bibliográfica en las
principales fuentes, no se han encontrado
casos descritos en la bibliografía de vete-
rinaria. en medicina humana han sido
descritos algunos casos aislados de lipo-
mas cardiacos, como tumores benignos,
frecuentemente asintomáticos y diag-
nosticados en autopsias. los síntomas,
cuando están presentes, son variables y
dependen de la localización.
suelen encontrarse a nivel intracardiaco,
en el endocardio del atrio derecho o del
ventrículo izquierdo.
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COL·LEGIATS

ALTES
1267 - Elsa Beltrán Catalán
des de l’1 de juny de 2021
1053 - Alejandro Yeste Iglesias
des de l’1 de juliol de 2021
1059 - Mª del Pilar González Vilela
des de l’1 de juliol de 2021
1268 - Mónica Utrera Lledó
des de l’1 de juliol de 2021
1269 - Maria Descalzo Navarro
des de l’1 de juliol de 2021
1270 - Patricia Alexandra Costa Silva
Rufino Caleiro
des de l’1 de juliol de 2021
1271 - Diana Carolina Villoria León
des de l’1 de juliol de 2021
1272 - Nuria Hachemi Guerrero
des de l’1 de juliol de 2021
1273 - María Reyes Martínez
des de l’1 de juliol de 2021
1274 - Ana Ulloa López
des de l’1 de juliol de 2021
1046 - Eduardo A. López Burgos
des de l’1 d’agost de 2021
1275 - Maria Edo Bonet
des de l’1 d’agost de 2021
1276 - Miriam Pons Dot
des de l’1 d’agost de 2021
1277 - Maria Assumpció Llompart Capó
des de l’1 d’agost de 2021
1278 - Mireia Carreras Ruiz
des de l’1 d’agost de 2021
1279 - Francisco Iniesta Medina
des de l’1 d’agost de 2021
1280 - Jerónimo Roldán Henares
des de l’1 d’agost de 2021
1281 - Juan Maestro Fernández
des de l’1 de setembre de 2021
1282 - Elisa Martínez González
des de l’1 de setembre de 2021
1283 - Adrià de España Palou
des de l’1 de setembre de 2021
1284 - Javier Lecumberri Monfort
des de l’1 de setembre de 2021
1285 - Sara Luchoro Naranjo
des de l’1 de setembre de 2021

BAIXES
1070 - Nuno Duarte Marcos
des del 5 de juny de 2021
919 - Verónica López López 
des del 22 de juny de 2021
1107 - Claudia Ellen Scheu
des del 30 de juny de 2021
1239 - Lazarina Lilova Lilova
des de l’1 de juliol de 2021
1232 - Jaime Montes Mateos
des del 16 de juliol de 2021

687 - Gorka Nogales González
des del 30 de juliol de 2021
959 - Clara Rubio Ordinas
des del 31 de juliol de 2021
1228 - Carolina Salaberri García
des del 18 d’agost de 2021

CENTRES VETERINARIS

ALTES
Clínica Veterinaria Siesta
des del 30 d’agost de 2021
Carrer de les Petúnies nº 9 - santa eulàlia
titular: Eduardo Fresno Lopez

TRASPÀS
Polaris (abans Vilazoo Santa Maria)
des de l’1 de juliol de 2021
c/ sa Quintana nº 3 - Maria de la salut
titular: Mª Cristina Llecha Jofre

BAIXA
Clínica Veterinaria Paguera
des del 30 d’agost de 2021
c/ Pou nº 5 - Paguera
titular: Ricardo Giglioli

L’ull del prestigiós Jean Marie del
Moral arriba a la seu col·legial

ART AL COVIB

Un mestre del retrat i el reportatge fotogràfic ha cedit una de les seves imatges al
Col•legi, on es mantindrà exposada durant aquest trimestre. nascut a frança (Montoire,
1952), fill d’exiliats espanyols, Jean Marie del Moral treballa com a fotògraf des dels 14
anys. el fet de conèixer a Miró quan comptava amb 25 anys resultà determinant per a
ell ja que des d’aleshores reorientà la seva feina i ha fotografiat els Ha publicat a les més
prestigioses revistes internacionals i la seva obra ha estat exposada, entre d’altres, a les
Rencontres d'arles (1988) i en museus com el Museu dóna Cidade de lisboa (2004), el
Centre Conde duque de Madrid (2004), l’institut valencià d'art Modern (ivaM, 2004) i
el Museu d'obra gràfica sant Climent de Conca (2008). les seves obres estan incloses
en les col•leccions de la fundació Pérez (Conca), l'ivaM, la fundació Pilar i Joan Miró a
Mallorca i la fundació Pollock-Krasner (nova York). És autor i director de dos documen-
tals: ‘Picasso y la tauromaquia’ (1993) i ‘los estudios de Barceló’ (1991).




